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Informace z městského úřadu 

Provoz městského úřadu pro veřejnost 

Pondělí 7.30 – 11.30 hod a 12.30 – 17.00 hod 
Středa 7.30 – 11.30 hod a 12.30 – 17.00 hod 
Budova MěÚ je otevřena i mimo hodiny určené pro veřejnost (úterý, čtvrtek), v 
době od 8.00 do 13.00 hodin. Protože však pracovníci v těchto dnech absolvují 
školení, vyřizují záležitosti i mimo budovu MěÚ, nebo zpracovávají agendu 
nutnou pro vydání rozhodnutí, doporučujeme občanům přednostně využívat 
úředních dnů, případně si návštěvu s pracovníkem dohodnout předem. 

Kontakty na pracovníky MěÚ 

Lžičař Pavel - starosta 
telefon: 482 360 432 e-mail: pavel.lzicar@raspenava.cz 
Hanzl Jaromír – místostarosta 
telefon: 725 076 524, 482 360 433 email: jaromir.hanzl@raspenava.cz 
Lipenská Jana – podatelna, sociální věci, správa majetku 
telefon: 482 360 431 e-mail: jana.lipenska@raspenava.cz 
Hrdinová Eva – účetnictví 
telefon: 482 360 440 e-mail: eva.hrdinova@raspenava.cz 
Beranová Ladislava – mzdy a poplatky 
telefon: 482 360 444 e-mail: ladislava.beranova@raspenava.cz 
Sýkorová Ivana – vedoucí ekonomického oddělení 
telefon: 482 360 443 e-mail: ivana.sykorova@raspenava.cz 
Hromníková Olga – ekonomické oddělení, pokladna 
telefon: 482 360 441 e-mail: olga.hromnikova@raspenava.cz 
Ing. Gondkovský Ludvík – správa majetku, pozemky 
telefon: 482 360 446 e-mail: ludvik.gondkovsky@raspenava.cz 
Bc. Nosková Soňa – stavební úřad, životní prostředí, silniční správní úřad 
telefon: 482 360 450 e-mail: sona.noskova@raspenava.cz 
Horčičková Iveta – stavební úřad, životní prostředí, silniční správní úřad 
telefon: 482 360 448 e-mail: iveta.horcickova@raspenava.cz 
Kasalová Jaroslava – matrika, evidence obyvatel 
telefon: 482 360 449 e-mail: jaroslava.kasalova@raspenava.cz 
Čapková Radka – ekonomické oddělení 
telefon: 482 360 445 e-mail: radka.capkova@raspenava.cz 
Mičunovičová Ladislava – městská knihovna a informační centrum 
telefon: 482 360 447 e-mail: knihovna@raspenava.cz 
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Vážení spoluobčané, 
těsně před vánočními svátky, ve středu 18. 12. 2019, proběhlo          
páté a poslední veřejné zasedání zastupitelstva města v loňském         
roce. 

Na tomto zasedání zastupitelé města projednali a schválili         
rozpočet na rok 2020. Očekávané celkové příjmy byly schváleny         

ve výši 65,581.630,- Kč. Celkové výdaje ve výši 69,700.644,- Kč. Návrh rozpočtu            
byl schválen schodkový ve výši 4,119.014,- Kč. K tomu schodku nutno připočíst            
splátku úvěru ve výši 4,752.000,- Kč (úvěr byl poskytnut na výstavbu splaškové            
kanalizace), takže celkový rozdíl činí - 8,871.014,- Kč. Tento rozdíl je kryt z             
uspořených finančních prostředků vytvořených v minulých letech. Rozpočet počítá s          
plánovanou údržbou, která zahrnuje běžné opravy, jako opravy komunikací, budov,          
údržbu zeleně apod. Dále pak s investicemi, jako například na zajištění potřebné            
Projektové dokumentace k územnímu řízení na výstavbu nových vodovodních a          
kanalizačních řadů (městská část Peklo, ul. Na Kopečku, ul. Fučíkova, ul. V Údolí,             
ul. Frýdlantská apod.), dále pak na další etapu rekonstrukce bytů, rekonstrukci           
komunikací, navýšení počtu světelných bodů veřejného osvětlení, na osazení dalších          
dvou přístřešků na autobusových zastávkách, zastřešení bazénu na zahradě mateřské          
školy a zřízení klimatizace v budově mateřské školy, na navýšení počtu kontejnerů            
pro odpadové hospodářství, na pořízení nového traktoru apod. 

Dále zastupitelé rozhodli o uzavření Smlouvy o spolupráci při zajištění dopravní            
obslužnosti na období od 1/2020 do 12/2023 s Libereckým krajem, schválili Obecně            
závaznou vyhlášku č. 2/2019 o místním poplatku ze psů (výše poplatku se nemění),             
Obecně závaznou vyhlášku č. 3/2019 o místním poplatku za provoz systému           
shromažďování, sběru, přepravy, třídění, využívání a odstraňování komunálních        
odpadů (poplatek se nezvyšuje a zůstává i nadále ve stejné výši), Obecně závaznou             
vyhlášku č. 4/2019 o stanovení systému shromažďování, sběru, přepravy, třídění,          
využívání a odstraňování komunálních odpadů a vzali na vědomí zprávu o jednání            
ve věci převodu provozování splaškové kanalizace města Frýdlantskou vodárenskou         
společností, a. s., Frýdlant. Nutno dodat, že v závěru roku 2019 a na začátku              
letošního roku došlo k dohodě, že k datu 1. 5. 2020 dojde k převodu správy               
splaškové kanalizace z Města Raspenavy na Frýdlantskou vodárenskou společnost,         
a. s. Z uvedeného důvodu dojde k ukončení všech smluv o odvádění odpadních vod              
uzavřených mezi městem a občany, kteří jsou napojeni na splaškovou kanalizaci a            
platí městu za vypouštění odpadních vod do městské kanalizace. Všichni odběratelé           
vody z vodovodního řadu v majetku FVS, a kteří mají s FVS uzavřen smluvní vztah               
(plátci vodného), obdrží v průběhu měsíců května až června návrh nové smlouvy            
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(rozšíření původní smlouvy na dodávku vody o ustanovení týkající se odvádění           
odpadních vod). 

Ostatní, kteří smluvní vztah s FVS nemají uzavřen (ti co odebírají vodu ze studní               
či jiného zdroje a nejsou napojeni na vodovod pro veřejnou potřebu), budou písemně             
vyzváni k dodání údajů potřebných k uzavření smluvního vztahu. Za způsobené           
obtíže bychom měli být odměněni nižší cenou za stočné. 
 
Vážení spoluobčané, 
chtěl bych vás také pozvat na první veřejné zasedání zastupitelstva města v letošním             
roce, které se bude konat ve středu 18. března od 17.00 hodin v zasedací místnosti               
městského úřadu. 
 
Pavel Lžičař, starosta 
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              HASIČI RADÍ OBČANŮM      
Jak zabezpečit domácnost proti vzniku požáru 

  
Statistické údaje jednoznačně dokládají, že požáry v domácnostech mají          

nejtragičtější následky. Každý rok při nich zemřou desítky lidí, zraněny jsou           
další stovky osob a způsobené škody dosahují stamilionů korun. 

Na požárech v domácnosti má velký podíl lidská neopatrnost. Mezi           
nejčastější příčiny těchto požárů patří nedbalost při kouření,        
neodborná manipulace s elektrickými spotřebiči nebo zacházení s        
otevřeným ohněm v domácnostech, ať již se jedná o zapomenuté jídlo na            
sporáku, nevhodně odložené nedopalky cigaret, svíčky a přímotopy        
ponechané bez dozoru v blízkosti hořlavé látky nebo užití hořlavé kapaliny           
při zapalování kamen. 

Domácnosti jsou v dnešní době přeplněny vybavením z materiálů, které se            
snadno vznítí a rychle hoří, přičemž dochází k úniku velkého množství           
vysoce toxického kouře (např. čalouněný nábytek, matrace, bytové textilie).         
Právě toxický kouř je nejčastější příčinou úmrtí osob při požárech. 
Vysoký počet požárů v objektech pro bydlení obecně souvisí i s tím, že se               

lidé cítí doma v bezpečí a podceňují drobné nehody, byť i ty mohou vést ke               
vzniku požáru. Nebezpečí může plynout i z běžných činností v domácnosti           
jako je hra dětí, vaření, kutilství apod. 
Abyste se mohli doma cítit opravdu bezpečně, dávejte pozor na: 
Otevřený oheň bez dozoru 
- Nenechávejte bez dozoru otevřený plamen plynového sporáku, krbu,         
zapálené svíčky. 
- Zdroje otevřeného ohně zabezpečte tak, aby nemohly zapálit hořlavé          
materiály v okolí. 
- Dbejte zvýšené opatrnosti při vaření, především při smažení, aby          
nedocházelo ke vznícení připravovaných potravin. 
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Děti a domácí mazlíčky 
- Zamezte přístupu dětí k možným zdrojům otevřeného ohně, zápalkám,          
zapalovačům apod. Poučte své děti o nebezpečí vzniku požáru. 
- Hlídejte domácí mazlíčky, aby se nedostali do blízkosti otevřeného ohně           
nebo nepoškodili kabely od elektrických spotřebičů. 
Kouření a cigaretové nedopalky 
- Při kouření cigaret a odhazování nedopalků do odpadkových košů dbejte           
na dokonalé uhašení nedopalků, pozor na pokládání cigaret na hořlavý          
materiál. Velmi nebezpečné je pak kouření cigaret v posteli, zvlášť pokud           
jste pod vlivem alkoholu nebo jiných drog. 
Komíny a topidla 
- Nechejte si pravidelně čistit a kontrolovat komíny. 
- Kouřovody a topidla udržujte v řádném technickém stavu. 
- Žhavý popel ukládejte na bezpečné místo do nehořlavých nádob. 
- Užívejte výhradně topiva určená pro dané topidlo, nezapalujte pomocí          
vysoce hořlavých látek (např. benzinu) a netopte odpady, plasty apod.          
Neumisťujte do blízkosti topidel žádné hořlavé látky, jinak hrozí vznik požáru           
vlivem sálavého tepla. Bezpečná vzdálenost by měla být stanovena v          
návodech na použití. 
- Řádně a bezpečně ukládejte hořlavý materiál a látky mající sklon k            
samovznícení (např. uhlí, seno, bavlna) v dobře větraných prostorách. 
Elektrospotřebiče 
- Instalujte a užívejte tepelné a jiné spotřebiče v souladu s průvodní            
dokumentací výrobce. 
- Udržujte v řádném stavu elektroinstalace, elektrické spotřebiče, kryty na          
osvětlovacích tělesech, pohyblivá šňůrová vedení atd. 
- Nepřetěžujte zásuvky a prodlužovací šňůry, upřednostňujte prodlužovací        
šňůry s vypínačem. 
- Při delším nepoužívání odpojte elektrospotřebič ze sítě, pokud to je možné. 
Protipožární zabezpečení 
- Vybavte si svou domácnost autonomními „hlásiči požáru“, které vás na           
hrozící nebezpečí včas upozorní, zejména v noci. 
- Buďte vybaveni funkčními jednoduchými hasebními prostředky (přenosný        
hasicí přístroj, hasicí sprej). 
- Udržujte dobrý technický stav zdrojů vody, hasicích přístrojů, případně          
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jiných zařízení určených pro hašení požárů. 
- Znejte umístění a použití přenosných hasicích přístrojů a nástěnných          
hydrantů. 

V bytových domech musí být chodby, schodiště, únikové cesty a východy            
volné k evakuaci osob, materiálu či vedení hasebního zásahu. V těchto           
objektech musí být umístěny např. funkční a snadno přístupné hasicí          
přístroje, zařízení pro zásobování požární vodou (např. nástěnné hydranty)         
apod. 

Pamatujte, že investovat do zabezpečení své domácnosti z hlediska          
požární ochrany se zcela jistě vyplatí. Chráníte si tak nejen svůj život a             
zdraví, ale i majetek. Případný požár totiž dokáže snadno způsobit          
mnohem větší škody, než jsou stokorunové investice do hasicího         
přístroje nebo hlásiče požáru. 
Autor:  por. Mgr. Iva Michalíčková 
           koordinátorka preventivně výchovné činnosti 
          HZS Libereckého kraje 

HASIČI RADÍ OBČANŮM 
Pravidla pálení biologického odpadu 

 
Jaro patří k obdobím, kdy lidé pracují na svých zahradách a zahrádkách.             

Proto jsou jarní měsíce každoročně spjaty s pálením biologického odpadu          
(listí, větví, rostlinného odpadu apod.). Z hlediska pohledu požární ochrany          
je tato činnost spojena se zvýšeným rizikem vzniku požáru. 

Vypalování porostů je zákonem č. 133/1985 Sb., o požární ochraně,           
zakázáno a porušení zákazu je možno trestat u fyzických osob až do výše             
25 000 Kč a u právnických osob postihem do 500 000 Kč. Také spalování              
„nepřírodních“ materiálů a odpadu je zakázáno. Na rozdíl od vypalování          
porostů není pálení shrabané trávy, listí či klestu zákonem výslovně          
zakázáno. I na tuto činnost však platí určitá pravidla a omezení. 

Zákon jasně stanovuje podmínky pro pálení, které provádí podnikající          
fyzické a právnické osoby. Je to zejména povinnost ohlašovat každé          
pálení na krajské operační a informační středisko Hasičského        
záchranného sboru Libereckého kraje (KOPIS HZS LK). Pálení lze         
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nahlásit z pohodlí domova po internetu pomocí jednoduchého formuláře         
„NAHLÁŠENÍ PÁLENÍ“, který je uveřejněn na webových stránkách        
www.lk.hzscr.cz. Stejný formulář lze využít i pro nahlašování odpalování         
ohňostrojů. V případě, že pálení není možné nahlásit přes formulář na webu,            
lze využít také číslo 950 471 100. 
Při ohlašování pálení je nutno uvést zejména následující informace: 
- datum a místo pálení 
- jméno osoby, která je za pálení odpovědná a kontakt (mobilní telefon) 
- dobu, po kterou bude pálení probíhat 
- spalovaný materiál 
- způsob zabezpečení místa 

Povinnost ohlašovat pálení se nevztahuje na fyzické osoby, které tuto           
činnost provádějí na svém pozemku. Pokud ale fyzická osoba plánuje          
pálení většího množství biologického odpadu, je vhodné také ohlásit         
pálení na KOPIS HZS LK. I pro tyto práce na soukromém pozemku platí             
určitá pravidla: 
- Je třeba dodržovat povinnosti vyplývající ze zákona o ovzduší a platných            
obecně závazných vyhlášek obcí (požární řád obce, vyhlášky o nakládání s           
komunálním odpadem apod.) 
- Pálení musí být po celou dobu přítomna osoba starší 18 let. 
- Oheň by se neměl rozdělávat za pomoci hořlavých kapalin. 
- Při nepříznivých povětrnostních podmínkách (silný vítr, inverze) by se          
pálení mělo přerušit. 
- Je třeba dodržovat bezpečnou vzdálenost ohniště od zástavby a hořlavých           
předmětů (domy, auta, ploty apod.) a mít k dispozici jednouché hasební           
prostředky (lopata, kbelík s vodou, písek apod.). 
- Velikost ohniště je třeba volit tak, aby všechen hořící materiál shořel v             
době, kdy je na místě přítomen dozor. 
- Po ukončení pálení se musí ohniště řádně uhasit. V období sucha je třeba              
ohniště kontrolovat i v průběhu následujícího dne, popřípadě opakovaně         
prolít vodou. 
- V případě, že se oheň vymkne kontrole a nelze ho uhasit vlastními silami,              
je osoba provádějící pálení povinna okamžitě vzniklý požár ohlásit KOPIS          
HZS LK, případně na tísňové linky 150 nebo 112. 
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Všechny zmíněné informace se samozřejmě týkají i pálení ohňů 30. dubna            
při „pálení čarodějnic“. Při těchto oslavách je třeba dát také pozor na            
konzumaci alkoholu spojenou právě s otevřeným ohněm nebo manipulací se          
zábavní pyrotechnikou. 
Autor: por. Mgr. Iva Michalíčková 
 koordinátorka preventivně výchovné činnosti 
 HZS Libereckého kraje 
 
   
                                             REKLAMA 
                           PRODEJ CHOVNÉ DRŮBEŽE 
(z veterinárně kontrolovaných chovů, které zaručují kvalitu a vysokou         
užitkovost) 
                        - 15h Raspenava (parkoviště před Zahradnictvím)  
Prodej 10.3.2020 
Kuřice černé, červené, kropenaté, bílé (nesou bílá vejce), sussex (hnědá          
vejce, vysoká užitkovost), kohoutci 
Prodej 9.4.2020 
Kuřice černé, červené, kropenaté, bílé (nesou bílá vejce), sussex (hnědá          
vejce, vysoká užitkovost), Vlaška a kuřice Modrá, kohoutci, Kačeny         
pekingské (bílé brojlerové), Moularden (kříženec pižmové a pekingské        
kachny), Husy bílé 
  

Prodej 12.5.2020 
Kuřice černé, červené, kropenaté, bílé (nesou bílá vejce), sussex (hnědá          
vejce, vysoká užitkovost), Vlaška a kuřice Modrá, kohoutci, Kačeny         
pekingské (bílé brojlerové), Moularden (kříženec pižmové a pekingské        
kachny), Husy bílé, Krůty (kanadské širokoprsé brojlerové), Kalimera        
(selské brojlerové kuře), Brojlerová kuřata, Perličky 
Info a objednávky: Gallus Extra s.r.o., tel.567 212 754, 567 214 502,            
mob.731 701 331, 734 833 158, 
volejte po-pá 7-15h!, email: info@prodej-drubeze.cz, www.prodej-drubeze.cz 
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ZZS LK ocenila kolegy i zástupce veřejnosti 

 
Zdravotnická záchranná služba Libereckého kraje již podruhé v roce 2019           

předala medaile a pamětní listy svým zaměstnancům, kolegům z IZS a           
zástupcům laické veřejnosti. Ředitel Luděk Kramář na Slavnostním ocenění         
v liberecké kavárně Pošta ocenil jejich práci a zvláštní přínos pro           
záchrannou službu a obyvatele Libereckého kraje. 

„Záchrana lidských životů a ochrana lidského zdraví, by se v naší            
každodenní činnosti neobešla bez velmi těsné spolupráce všech pracovníků         
ZZS LK. Lidé, kteří volají na linku 155 a většinou ve velmi zoufalé situaci              
čekají, že jim někdo pomůže, si neuvědomují, jaký svým voláním spustí           
kolotoč. Jejich volání díky technikům přijme operátor. Vyhodnotí získané         
informace a pošle další – lékaře, záchranáře, sanitu nebo vrtulník. Všichni           
na místě udělají, co je v jejich silách. Je to práce plná emocí, někdy              
zoufalství, někdy radosti. Bez ohledu na čas, počasí, vlastní problémy – ta            
práce je vždy vysoce profesionální. Právě na ní závisí naděje, kterou lidé do             
volání na linku 155 vkládají. Protože, jak jsem říkal již loni, když jedeme my,              
vždy vezeme naději, uvedl ředitel ZZS LK Luděk Kramář. 

Připomněl, že po předání pacienta v nemocnici se rozbíhá další           
administrativní kolotoč a že Slavnostní ocenění záchranářů je tedy         
poděkování za práci opravdu všem, kdo u Zdravotnické záchranné služby          
Libereckého kraje pracují. 

Zvláštní poděkování záchranné služby v roce 2019 putuje i dvěma           
zástupcům laické veřejnosti. „Je pro nás obzvlášť důležité, protože si          
uvědomujeme, že právě bez lidí, kteří se první dostanou k postiženým, by            
naše práce byla mnohem těžší a nemusela by mít tolik dobrých konců.            
Máme profesionální vybavení, profesionální zaměstnance, z nichž každý        
dělá maximum. Ale zkrátit dojezdové časy k pacientům už neumíme. O           
lidském životě a jeho další kvalitě ovšem mnohdy rozhodují první vteřiny,           
kdy my na místě prostě být nemůžeme a musíme se spolehnout na pomoc             
laiků. V tuto chvíli bych chtěl opravdu ze srdce poděkovat všem, kdo někdy v              
kritické chvíli pomohli svým bližním. Oba dnes oceňované jsme vybrali jako           
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jejich zástupce, byli bychom rádi, kdyby se jejich příběhy staly inspirací pro            
ostatní,“ řekl Kramář. 

Martin Prevužňák a Barbora Kroftová z       
rukou ředitele krom pamětního listu obdrželi      
také samolepku „Pomohl/a jsem zachránit     
lidský život,“ kterou záchranáři udělují ve      
výjimečných případech těm, kdo pomohou     
bližnímu v nouzi. Martin Prevužňák je      
zdravotnický laik a přesto v uplynulém roce       
dokázal zachránit život muži, kterého přejel      

vlak. V těžké situaci neztratil hlavu a dokázal poskytnout první pomoc           
takovým způsobem, který muži umožnil přežít do příjezdu profesionálů. Bez          
jeho okamžité reakce a bez jeho pomoci by muž patrně nežil. 

Barbora Kroftová se na slavnostním předávání ocenění se svým          
zachráněným dokonce potkala a dostala od něj krásnou kytičku. Život mu           
pomohla zachránit telefonátem na operační středisko, perfektním       
nahlášením potřebných informací a následnou organizací záchranných prací        
a resuscitace. 
Michael Georgiev 
Zdravotnická záchranná služba Libereckého kraje 

Liberecká záchranka má nové vozy 

 
Šest nových vozů Mercedes a čtyři nové vozy Škoda Kodiaq budou od             

příštího týdne vyjíždět za pacienty Zdravotnické záchranné služby        
Libereckého kraje. Dnešním slavnostním předáním vozidel pokračuje       
plánovaná obměna vozového parku liberecké záchranky. V jejím rámci         
Liberecký kraj předá záchranářům během jednoho roku ještě dalších šest          
sanit. 

„Obměnu vozů, ve které nás velmi štědře podporuje Liberecký kraj,           
vítáme. Jejich modernizace jde dopředu mílovými kroky a my stále od           
zaměstnanců sbíráme podněty, co v sanitách vylepšit, co umístit jinak a           
lépe,“ vysvětlil ředitel ZZS LK Luděk Kramář. „Ve chvíli, kdy bojujete o život             
člověka před sebou, pro nás je bezpodmínečně nutné mít vše, co           
potřebujeme, po ruce. Nemůžeme si dovolit vstát od pacienta a jít něco            
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někam hledat,“ dodal a vysvětlil, že v tomto bodě je klíčová spolupráce se             
společností Fosan, která modelové tovární vozy převezme od výrobce a          
dále je pro potřeby záchranářů upravuje. Do pořizovací ceny každého z aut            
se tak promítne zejména přestavba aut na sanity. Znamená to nejen polepy,            
ale zejména instalaci komunikační techniky a zdravotnického vybavení.        
„Potřebujeme, aby do aut bylo například možné nasadit elektrická nosítka,          
aby v nich byly speciální zásuvky pro zapojení inkubátorů nebo třeba držák            
na připevnění kontrapulzace, což je přístroj na transport pacienta v přímém           
ohrožení života. To některé starší vozy nesplňují,“ řekl Kramář. 

Stará auta, která záchranka nahrazuje, ze silnic nezmizí. Po důkladném           
technickém servisu budou nadále sloužit jako záložní vozidla. Hlavním         
kritériem pro rozhodnutí, na které základně a které konkrétní vozy budou           
nahrazeny, je počet najetých kilometrů. Po jednom mercedesu tak dostanou          
k dispozici na základnách v Liberci, Českém Dubu, v Jilemnici a ve Velkých             
Hamrech, dva budou za pacienty jezdit v České Lípě. A nové Škody Kodiaq,             
s nimiž jezdí lékař, budou k dispozici v Liberci, České Lípě, Jablonci nad             
Nisou a Semilech. „Neznamená to, že bychom nepotřebovali vyměnit i          
některá jiná auta, některá jsou v provozu sedm a více let. Musíme ale             
vycházet z finančních prostředků, které máme,“ vysvětlil Kramář. 

Celková cena nových vozů Mercedes je 25 milionů korun, které poskytl            
Liberecký kraj, 8 milionů korun z rozpočtu       
ZZS LK stály nové Škody Kodiaq. 

Slavnostního předání nových vozidel     
liberečtí záchranáři využili také k     
poděkování zástupcům laické veřejnosti,    
kteří jsou první na místech, kde je nutný        
zásah zdravotníků. Samolepku „Pomohla    
jsem zachránit lidský život“ od nich      

tentokrát dostala malá slečna Lucie, která po autonehodě pomohla zachránit          
život svojí mamince. 
(Děkujeme NC Géčko a obchodnímu řetězci Globus za laskavé zapůjčení prostor a            
pomoc s přípravou akce). 
Michael Georgiev 
Zdravotnická záchranná služba Libereckého kraje 
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Cvičili jsme evakuaci dispečinku. Úspěšně! 

 
Je 7. 1. 2020, devět hodin ráno. Pro pracovníky Zdravotnické záchranné            

služby Libereckého kraje den jako každý jiný. Na dispečinku zvoní telefony           
lidí, kteří potřebují pomoc. V 9:07 ovšem přichází nemilá zpráva. Prostor           
dispečinku je zamořen a místo je nutné okamžitě vyklidit. 

V tu chvíli se rozbíhá pečlivě připravený kolotoč. Zatím se o něm ale              
všichni jen bavili a sepisovali nutné postupy. Nyní poprvé vše jeden na ostro.             
Dispečeři stále pomáhají lidem na telefonu. Zároveň volají na policii ČR se            
žádostí o auta k přesunu a připravují nutné věci. Zařizují přepojení linky 155             
na mobilní telefony. Za necelých 10 minut nasedají do policejních aut a v             
houkající koloně přejíždějí do prostor záložního operačního střediska v         
budově Policie ČR. Stále se sluchátky na uších, stále přijímají hovory a            
vysílají sanity po celém Libereckém kraji. Během patnácti minut už mají svá            
pracovní místa na nouzovém pracovišti. Pracují bez počítačů, jen přes          
mobily a vysílačky, vše zapisují na papíry a stírací tabulky. Provoz           
záchranky se ani na vteřinu nezastavil. 

Po necelé hodině je situace klidnější, všichni si zvykli na nové podmínky.             
A v tu chvíli přichází nová zpráva – můžeme se vrátit „domů“. Jenže zároveň              
se rozdrnčí telefony, pacientů přibývá a dispečeři nemohou hovory utnout.          
Na odjezd zpět na základnu se tedy čeká dalších 20 minut. A během             
přesunu dispečeři stále hovoří. 

        
Do zaběhnutých kolejí se vše vrací 11:40. Mobilní linky jsou opět přepojeny             

na pevné, dispečeři sedí u svých počítačů. Cvičení končí. Dopadlo na           
jedničku! 
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Zdravotnická záchranná služba pořádá podobná cvičení, při nichž se          
zaměstnanci připravují na různé krizové situace, pravidelně. Konají se         
cvičení operátorů, řidičů, zdravotnických pracovníků, leteckých týmů či        
spolupráce v rámci IZS. „Nechceme se dostat do situace, kdy by kdokoliv z             
našich lidí nevěděl, co má dělat. Jedna věc je samozřejmě teoretická           
příprava, kdy máme na papíře sepsané postupy a doporučení, druhá je věc            
jejich převedení do praxe. Z tohoto hlediska pro nás byla ostrá evakuace            
dispečinku velmi přínosná. Ověřili jsme si, že podobnou situaci jsme          
připraveni bez problémů zvládnout, zároveň jsme odkryli slabší místa, která          
můžeme doladit,“ zhodnotil cvičení ředitel ZZS LK Luděk Kramář. „Všem          
zúčastněným bych rád poděkoval za perfektní zvládnutí situace a celého          
cvičení,“ dodal. Zároveň připomněl, že záchranka nic neriskovala a po celou           
dobu měla v záloze tým, který byl připraven v případě potřeby okamžitě začít             
pracovat na operačním středisku ZZS LK. „Nikdy bychom si nedovolili          
cvičením jakkoliv ohrozit životy nebo zdraví obyvatel. Vše bylo připraveno          
tak, aby v případě jakýchkoliv potíží bylo možné okamžitě přejít na           
standardní provoz. 

Celému cvičení v rolích pozorovatelů přihlíželi zástupci Libereckého kraje          
a Zdravotnických záchranných služeb z některých sousedících krajů. 
 
Michael Georgiev 
Zdravotnická záchranná služba Libereckého kraje 

                                 REKLAMA 

                           Prodej   slepiček 

 
Červený Hrádek prodává slepičky typu Tetra hnědá, Dominant všechny         
barvy, slepičky Green Shell-typu Araukana a Dark Shell-typu Maranska. Stáří 15-           
19 týdnů, cena 169 -219,- Kč/ ks.   
                   Prodej:    21.3., 25.4., 23.5.  a  20.6.  2020  
                       Raspenava  -  u Městs. úřadu  - 15.05  hod. 
Výkup králičích kožek- cena dle poptávky. Info :Po-Pá 9.00-16.00hod,         

tel. 601 576 270, 728 605 840,www.drubezcervenyhradek.cz 
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 Obecní zřízení dříve a na počátku 20. století 

       (pokračování z minulého čísla Raspenavského zpravodaje) 
  
Nejprve se chci omluvit za chybné tvrzení z minulého čísla, že staré č. p.               

226 již nestojí. Jedná se o současné č. p. 49 v Příčné ulici. Za upozornění               
děkuji pí. Dlabolové. 
 

V Luhu se nechají dědiční rychtáři zpětně vysledovat až do 2. pol. 16. st.               
1574 byl zde dědičným rychtářem zmiňován Melichar Neumann. Ten 20.          
března 1576 prodal své zadlužené rychtářství (dnešní penzion Rychtářův         
statek) za 824 kop grošů Mikuláši Lienesovi (snad Benešovi) z Dolní           
Řasnice. Jak dlouho byl rychtářem, se neví, ale jeho nástupcem byl Jakub            
Wildner, který je jako lužský rychtář uváděn 4. dubna 1600 a byl jím ještě 18.               
května 1619. Pak rychta v Luhu přešlo na rodinu Krauseových. Jako první je             
z této rodiny jmenován 23. srpna 1632 rychtářem Jakub Krause, který jím            
byl do 22. ledna 1642. 11. srpna 1669 prodal rychtu za 575 kop grošů              
svému mladšímu synovi Janovi. Ten je 13. října 1698 přenechal za 595 kop             
grošů rovněž svému synovi Matějovi, lužskému rychtáři. Ten s ním získal           
ještě 2 koně, 2 voly, 2 krávy a 1 kozu. Co se polností týče, patřilo k rychrě                 
8,06 ha orné půdy, 0,56 ha lesa a na loukách se sklízely 3 fůry sena. Matěj                
Krause prodal rychtu 7. března 1718 za 630 kop grošů svému švagru Janu             
Kryštofu Gutbierovi. Ten v květnu 1740 zemřel. Jeho vdova Rozina 11.           
července 1740 prodala rychtu i s mlýnem o jednom složení, postaveným           
1738, za 950 kop grošů svému synovi Janovi Antonínovi Gutbierovi, který již            
od června 1740 vystupoval jako obecní soudce. V letech 1747-1749 Jana           
Antonína zastupoval (pravděpodobně pro nemoc) v úřadě rychtáře další         
obecní soudce Jan Jiří Walter. Ale již v roce 1750 vykonával funkci rychtáře             
opět Jan Antonín, který 4. ledna 1771 přenechal rychtu za 1700 kop grošů             
svému synu Janu Josefu Emanuelu. Ten 7. ledna 1780 prodal rychtářský           
mlýn za 900 zlatých mlynářskému mládkovi Josefu Hübnerovi z Ludvíkova.          
1790-1795 zastával (snad kvůli nemoci Jana Josefa Emanuela) úřad         
rychtáře Václav Linke. 24. března 1795 prodal za 4200 zlatých Jan Josef            
Emanuel (zemřel 29. dubna 1820 v 78 letech) rychtu Janu Kryštofu           
Menzelovi, který roku 1806 zemřel. 26. června 1806 převzal rychtu za 4000            
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zlatých Menzelův syn Josef, jenž zemřel 15. října 1857. Protože se v roce             
1850 změnilo obecní zřízení, byl tento posledním lužským rychtářem.V         
posledně jmenovaném roce byl před rychtou vybudován most, jehož         
údržbou byl pověřen majitel statku, bývalé rychty. Před postavením mostu          
býval na jeho místě brod. Bývalou rychtu prodal Josef Menzel 16. listopadu            
1855 za 5600 zlatých svému synu Karlu Františku. Ten byl v letech            
1861-1888 obecním představeným (volená funkce, něco jako starosta) v         
Luhu. Zemřel v 64 letech 3. listopadu 1888. Pak statek vlastnil jeho syn             
Josef, který byl v roce 1888 rovněž zvolen obecním představeným, jímž byl            
ještě v roce 1914. Statek byl v držení rodiny Menzelů pravděpodobně až do             
roku 1945 a byli asi zařazeni do odsunu. 

Rovněž dědiční rychtáři Lužce se dají vysledovat až do 2. pol. 16. st. Jako               
nejstarší známý je 1574 zmiňován Řehoř Benisch nebo Böhnisch. Rodina se           
ale v průběhu času psala také Benes, Behnes, Behnisch a Behnis. Řehoř            
19. března 1579 prodal rychtu (dnešní restaurace Myslivecké zátiší) za 500           
kop grošů svému synu Kryšofu. Když ten zemřel, prodala jeho vdova s dětmi             
rychtu za 600 kop grošů Janu Lindnerovi z Hejnic, který se se zmiňovanou             
vdovou oženil. 10. března 1607 přešla rychta za 825 kop grošů na Janova             
nevlastního syna Jana Benese. Později se stala vlastnictvím rodiny         
Neumannových. Z této rodiny je v 50. letech 17. st. zmiňován jako rychtář             
Kryštof Neumann (zemřel kolem roku 1683). Ten 16. dubna 1675 prodal           
rychtu s pilou (ta byla vybudována rodinou Böhnischů) za 260 kop grošů            
svému bratranci Janu Jiřímu Neumannovi. Příslušenství rychty v té době          
představovali 2 koně, 1 kohout, 5 slepic, 1 husa s housaty, 1 řetěz, 1 vůz, 1                
pluh, 1 brány, 1 vidle na seno, 1 vidle na hnůj a 1 pohrabáč. Jan Jiří                
Neumann koupil v roce 1692 od svého otce za 430 kop grošů mlýn a v               
úřadě rychtáře byl do roku 1697. 4. srpna téhož roku přenechal rychtu za             
470 kop grošů svému synu Bohumíru. V tomto roce k rychtě přináleželi 2             
koně, 2 voli, 3 krávy, 2 kozy, 6 hus, 6 slepic, 1 kohout a zemědělské nářadí.                
V roce 1707 prodala Salomena, vdova po Janu Jiřím, mlýn Jindřichu Vilému            
Neumannovi, bratru Bohumíra Neumanna. 12. února 1731 prodala vdova po          
Bohumíru Neumannovi rychtu za 370 kop grošů svému synu, rovněž          
Bohumíru. Ten ji 5. února 1737 prodal za 460 kop grošů Kryštofu Wildnerovi             
z Luhu. Ten funkci rychtáře v Lužci vykonával ještě v roce 1747. Jeho             
následníkem se stal Jan Josef Wildner, který je jako lužecký rychtář v            
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listinách uváděn v roce 1751. Ten 31. prosince 1770 prodal rychtu za 930             
kop grošů Antonínu Hausmannovi ze Srbské, který úřad rychtáře vykonával          
do konce roku 1782. Od března 1783 je jako rychtář uváděn jeho bratr Josef              
Hausmann z Krásného Lesa, který rychtu koupil 15. března 1784 za 1200            
kop grošů. 29. května 1794 ji přenechal za 3000 zlatých svému švagru            
Františku Kratzerovi (Cratzerovi). Ten zemřel 21. dubna 1822. Ale již 5.           
března 1807 prodal rychtu za 3000 zlatých svému adoptivnímu synu          
Františku Neumannovi z Ferdinandova. Ten zemřel 27. listopadu 1862 v 80           
letech. Ale již 2. listopadu 1842 rychtu přenechal za 3245 zlatých a 16             
krejcarů svému synu Josefu Neumannovi, poslednímu rychtáři v Lužci.         
Budova rychty a vše, co k ní patřilo, se po změně obecního zřízení, která              
proběhla v roce 1850, dostala 12. dubna 1855 za 8000 zlatých do rukou             
lužeckého mlynáře Antonína Trenklera. Ten ji prodal 10. března 1872 za           
15000 zlatých továrníku Antonínu Richterovi, zakladateli dnešního Emca.        
Ten ji 31. prosince 1877 rozdělil rovným dílem mezi své syny Josefa            
Antonína a Gustava. Po smrti Josefa Antonína připadla jeho polovina 31.           
května 1901 jeho synu Maxovi. Hospoda, která v bývalé rychtě byla od jejích             
prvopočátků, fungovala dále. Byla ovšem pronajata. 

Budova rychty v Pekle dnes již nestojí. V roce 1783 dostala obec prvního              
vlastního rychtáře, a to Jana Kryštofa Demutha. Do té doby spadala pod            
Lužec. Začátkem roku 1785 koupil rychtu Josef Tschiedel z Arnoltic. Ten byl            
rychtářem ještě v roce 1826. Posledním pekelským rychtářem byl jeho syn,           
rovněž Josef. Ten zemřel ve věku 87 let. 

Reforma obecního zřízení z roku 1850 v Rakousku byla výsledkem           
revoluce v letech 1848-49, která zasáhla celou řadu evropských zemí. V           
Rakousku vedla ke zrušení poddanství a roboty. Podle nového obecního          
zřízení nejenže byly zrušeny úřady dědičných rychtářů, dosazovaných        
vrchností, ale funkcí byli zbaveni i jejich přísedící. Rychtáři byli nahrazeni           
volenými obecními představenými (něco jako dnešní starostové). Ti měli k          
ruce rovněž volené obecní zastupitelstvo, z něhož se volil obecní výbor           
(něco jako dnešní rada obce). K dispozici měli obecního sekretáře (něco           
jako dnešní tajemník). Ti všichni měli, stejně jako dnes, dvě funkce-           
samostatnou a přenesenou. Ta první se týkala čistě obecních záležitostí, ta           
druhá řešila vztahy obce k vyšším instancím, krajům a státu. 
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Obecními představenými byli: - Raspenava - František Walter, sedlák z           
Fučíkovy 461 (1850-1867), Julius Rösler, majitel bývalé rychty ve Fučíkově          
422 (1867-1870), Karel Schindler, sedlák z dnes již neexistujícího statku          
(1870-1873), František Ressel, majitel hospodářství č. p. 451 (1873-1876),         
Karel Schindler, syn bývalého představeného (1876-1885), Josef Walter,        
syn bývalého představeného (1885-1898), Josef Neumann, zednický mistr z         
Fučíkovy 618 (1898-1905), Josef Walter, majitel hospodářství z Fučíkovy         
456 (1905-je uváděn ještě v roce 1914) 

- Luh - Josef Wildner z Luhové 217 (1850-1855),          
František Wildner, sedlák z dnes již nestojícího statku (1855-1861), Karel          
Menzel z Nábřeží 222 (1861-1888), Josef Ressel, majitel hospodářství v          
Luhové 203 (1888-1898), Josef Menzel, syn bývalého představeného        
(1898-je uváděn ještě v roce 1914) 

- Lužec - Antonín Trenkler, mlynář z Hejnické 319          
(1850-1867), František Neumann, hospodský z Hejnické 382 (1867-1870),        
Josef Richter, majitel bývalé rychty v Pekle (1870-1873), František         
Neumann, syn bývalého představeného (1873-1880), Bernard Kretschmer,       
hospodský z Hejnické 368 (1880-1903), František Ressel (1903-1907),        
Bedřich Effenberger, hospodský z Hejnické 368 (1907-je uváděn ještě v roce           
1914). 
(Podle „Die Gemeinden Raspenau, Mildenau und Mildeneichen“ Antona        
Franze Ressela). 
zpracoval Mgr. Jaroslav Černý 

                      Ze života Zálesáků 
 

Z pátku 20. na sobotu 21. prosince přenocovali Zálesáci ve školní jídelně,             
čímž zakončili svou činnost v kalendářním roce 2019. Schůzka začala          
tvořivými dílničkami, které byly orientovány na vánoční tématiku. Připravila je          
vedoucí Terka Stehlíková. Po nich se zpívaly koledy a hrály různé hry.            
Přitom jsme ochutnávali cukroví, kterým účastníky vybavily jejich maminky.         
Pak následovala stezka odvahy, na kterou byly děti rozděleny na dvě           
skupiny, jejichž úkolem bylo štafetovým způsobem dopravit do zásypu         
krmivo pro bažanty. Obě skupiny mezi sebou soupeřily, která bude u zásypu            
dříve. Po návratu jsme se již připravili na noc. Pak se zájemci ještě mohli              
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dívat na video. V sobotu ráno jsme si po snídani sbalili a pak uklízeli. Akci               
jsme zakončili donesením zásob do srnčího krmelce, které si děti přinesly z            
domova. Ty sestávaly z jablek, mrkve, kaštanů, žaludů a tvrdého pečiva. 

Ovšem, vánoční nadílkou pro zvěř naše péče o ni nekončí. Pravidelně            
každý týden do zásypu a krmelce nám svěřeným nosíme další zásoby.           
Připravujeme se také na dětskou mysliveckou soutěž Zlatá srnčí trofej, jejíž           
okresní kolo proběhne v květnu. 
Mgr. Jaroslav Černý 
vedoucí kroužku 
 

Informace z oddílu národní házené 

Jelikož se v prosincovém čísle raspenavského zpravodaje neobjevila         
zpráva o činnosti oddílu národní házené, pokusím se to nyní trochu napravit. 

Oddíl přihlásil do mistrovských soutěží ročníku 2019/2020 celkem čtyři          
družstva. 

Muži, kteří startují ve II. lize, nám však v podzimní části moc radosti              
neudělali. Po jejím skončení je družstvo na posledním 10. místě tabulky se            
ziskem pouhých dvou bodů za jedno domácí vítězství. Dalších osm utkání           
muži prohráli a musíme si přiznat, že celkový herní projev ani přístup většiny             
hráčů a to jak k tréninkům, tak k účasti na jednotlivých utkáních, nebyl             
vůbec dobrý. 

O hodně lepší byla naopak situace u družstva žen. To jsme do oblastního              
přeboru přihlásili až dodatečně a podle dosažených výsledků je vidět, že           
jsme udělali dobře. Družstvo se zúčastnilo třech mistrovských turnajů v          
Žatci, Litvínově a v Chomutově a po podzimní části je na pěkném druhém             
místě ze čtyř účastníků. 

Spokojeni musíme být také s výkony družstev mladších a starších žákyň.            
Mladší žákyně jsou po polovině soutěže na třetím místě ze čtyř účastníků a             
z dvanácti odehraných utkání šest vyhrály a v dalších šesti odešly           
poraženy. Pozitivní ovšem je, že máme v této soutěži nejlepší útok, který            
nastřílel nejvíce branek ze všech družstev. 

Rovněž družstvu starších žákyň patří po podzimní části třetí místo a to z              
pěti účastníků. Z šestnácti odehraných utkání osm vyhrály a osm pak           
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prohrály. Stejně jako naše mladší, tak i starší žákyně měly střelecky           
nejproduktivnější útok ze všech družstev. U obou družstev je tedy potřeba           
zlepšit obrannou činnost a těch vítězných utkání bude určitě daleko více. 

Ani po skončení podzimní části sezony naše družstva nezahálela. Od           
listopadu začala poctivě trénovat ve sportovní hale přede vším družstva          
mladších a starších žákyň, které čekala účast na Zimním halovém poháru.           
Družstvo mladších žákyň již má odehrány všechny tři turnaje a skončilo na            
celkovém třetím místě z pěti účastníků. Družstvo starších žákyň má          
odehráno zatím dva turnaje a v tom posledním, který se odehraje koncem            
února v raspenavské hale, se rozhodne o konečném umístění. Když se           
děvčatům bude dařit, mohly by obsadit konečné druhé místo, což by byl            
velký úspěch. 

Poněkud horší tréninkovou morálku mají družstva mužů a žen. Muži se            
začátkem ledna zúčastnili semifinále Poháru ČR v Žatci. Opět tam odjeli v            
neúplné sestavě a to se také plně odrazilo na celkovém umístění. Poslední            
místo ze šesti účastníků a předvedené výkony nedávají moc dobrý signál k            
tomu, že by se v jarní části soutěže mohlo družstvo výsledkově zvednout a             
vylepšit si své dosavadní umístění. Do zahájení jarní části soutěží však           
zbývají ještě dva měsíce, tak snad se družstvo ještě vzchopí, herně se            
zlepší a na jaře nás pak mile překvapí. 

Z čeho však můžeme mít opravdu radost je skutečnost, že se nám po              
dlouhé době zase podařilo dát dohromady přípravku, ve které máme zatím           
sedm šikovných mladších žáků, kteří poctivě trénují a připravují se na své            
první turnaje. 

Jak už je řadu let tradicí, tak i letos se uskutečnilo zimní oddílové              
soustředění, které proběhlo ve dnech 24.-27. ledna na chatě Granát v           
Horním Polubném. Akce to byla velmi zdařilá a všichni účastníci si ji užili. 
   A jaký program naše družstva čeká v prvním pololetí tohoto roku? 
Jak už bylo uvedeno, tak starší žákyně ukončily své účinkování v ZHP             

turnajem v raspenavské hale, který se konal 29. února. V sobotu 7. března             
proběhnou v naší hale přátelská utkání mladších a starších žákyň s družstvy            
Sokola Krčín. Muži by se měli zúčastnit 15. března halového turnaje v Mostě             
a 28. března se přátelsky utkají s družstvem Avia Čakovice, které zde bude             
mít soustředění. V Mostě se 29. března uskuteční turnaj žen, kterého by se             
pravděpodobně mělo zúčastnit i naše družstvo. V polovině dubna již začne           
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mistrovská část na venkovních hřištích. Do té se zapojí čtyři naše družstva,            
muži, ženy, mladší a starší žákyně. Doufám, že se jim bude dařit.            
Vyvrcholením pak bude Pohár ČR starších žákyň, který se ve dnech 12.-14.            
června uskuteční zde v Raspenavě. Pořadatelem bude náš oddíl a zúčastní           
se ho i naše družstvo. 

 
 
Vladislav Kobera, jednatel oddílu NH 
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    Houbařské okénko 

 
Nejběžnější zpracování hub je     

sušení.  
K sušení jsou vhodné všechny      

druhy hřibovitých hub, václavky,    
ryzce, růžovky, májovky, smrže,    
kačenky, špičky obecné,   
žampiony ovčí a polní. Nejlepší je      
zpracovat houby v den sběru.     
Houby očistíme navlhčeným   
hadříkem (ne pod vodou!!).    
Rozdělíme je podle způsobu    
zpracování. Část na dušení,    
zmrazování, nakládání do   
sladkokyselého nálevu, sušení.   
Na sušení je nakrájíme na plátky 2       
- 4 mm silné, které narovnáme na       
rámy se síťovinou, nebo do     
sušičky. Já užívám rámy. Po     
částečném zaschnutí dosuším   
houby v sušičce. Suché plátky se      
nesmí ohýbat, ale musí se zlomit.      
Ukládáme je ve sklenicích s     
víčkem.  

 
 

 
Nevhodné jsou plátěné pytlíky a     
papírové sáčky. Dobře usušené a     
uskladněné houby vydrží několik    
let. Houby sušíme na slunci (v      
létě) nebo na radiátorech. Někdo     
užívá plech nebo pečící papír.     
Nesuší se na novinovém papíru,     
protože houby se přilepí a těžko      
se z plátků hub odstraňuje. 

 

 
Před přípravou pokrmů sušené     

houby namočíme do studené vody     
nejméně na 2 hodiny, aby     
nabobtnaly a změkly. Potom je     
můžeme předvařit nebo nakrájet    
podle druhu následné kuchařské    
úpravy. 
 
Vladimír Hudec alias Hříbek 
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                  Zprávy z raspenavské farnosti 

   Vážení čtenáři, sestry, bratři, sousedé i přátelé. 
Vánoční svátky jsou minulostí, ale přesto zůstávají i v některých           

domácnostech znamení z návštěvy třech králů, kteří chodili a svěcenou          
vodou žehnali a křídou značili příbytky i některých našich farníků a obyvatel            
Raspenavy. Vchodové dveře takových domů a bytů jsou nadepsány         
známými písmeny K+M+B. Jedna z tradičních interpretací těchto zkratek         
jsou první písmena jmen třech mudrců z východu, kteří navštívili narozeného           
Ježíška – totiž Kašpar, Melichar a Baltazar. Příhodnější, méně známé, ale           
za to více vhodná je zkratka Christus Mansionem Benedicat, což znamená:           
Kristus požehnej tomu domu. Tedy až někdy uvidíte takovýto nápis, můžete           
si jej spojit právě s tímto požehnáním. 

Zajímavá přednáška byla organizována také klášterem v Hejnicích a naším           
otcem Pavlem Andršem, kteří pozvali Dr. Lukáše Noska – křesťana a           
filosofa a velkého znalce Islámu. Přednášející velmi působivě a autenticky          
vypovídal o vlastních zkušenostech z Islámu, mluvil o historických kořenech          
Islámu a jeho současných problémech. V mnoha ohledech nám velmi rozšířil           
obzory o učení zvané Islám, o jednotlivých směrech, částečně i pochopení           
radikalismu, který v současnosti plní mnoho médií. Poodkryl nám základní          
chápání Koránu a skutečný život islámských věřících. Takto kvalitní         
přednášky nejsou v našem výběžku ani zdaleka ojedinělé. Ve společné          
organizaci farností a kláštera jsou organizovány kvalitní programy, kterých         

se může zúčastnit každý a     
rozšiřovat si tak své obzory. 

A aby nebylo požehnání málo,      
a vyprošovali jsme jej pro celý      
náš výběžek – domluvili se     
duchovní správci/zástupci pěti   
působících církví a na konci     
ledna uspořádali pro   
ekumenické setkání věřících –    
křesťanů napříč těmito církvemi.    
Mohli jsme se tak společně     
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modlit, vyřknout své přímluvy a společně vyznat naši víru. Veliké díky patří            
především prostorám a pohostinnosti Církve bratrské.  

Během půldruhé hodiny dlouhého setkání několika desítek věřících jsme          
slyšeli hlavně Písmo svaté a znovu jsme si připomenuli příklad svatých           
apoštolů. Celá ekumenická bohoslužba běžela podle doporučeného       
schématu. Toto schéma bylo domluveno celosvětově a tudíž i provedeno na           
mnoha (snad desetitisících nebo statisících) místech po celém světě. Celá          
bohoslužba byla naplněna pocitem sounáležitosti, hledali jsme styčné body         
všech zúčastněných náboženství a nalezli jsme jej právě v Písmu svatém.           
Na závěr bohoslužby jsme dostali požehnání od všech přítomných         
duchovních a kazatelů. Doufejme, že byla založena tradice, kterou budeme          

udržovat a postupně střídat    
hostitelské církve. 

V blízké době nás čeká postní       
doba, která tradičně začíná tzv.     
Popeleční středou. O Popeleční    
středě 26.2.2020 byla v hejnické     
bazilice sloužena mše svatá,    
která byla ozvláštněna udílením    
tzv. popelce. Věřící přistoupili ke     
knězi, který je označil znamením     
popela na čelo a se slovy např.:  
„Pamatuj, že jsi prach a v prach       

se obrátíš.“ 
Popeleční středou začíná pro věřící postní doba až do tzv. Svatého týdne a              

Velikonoc. Velikonoce jsou pro křesťany největšími svátky v roce, protože se           
oslavuje naplnění Písma svatého o umučení a vzkříšení Ježíše Krista a           
vysvobození všech lidí z pout hříchu, půjdou-li za Ním. 

Velikonoce jsou liturgicky zvláštní svátky – stojí za to si najít chvíli a kromě               
užívání dní velikonočního volna zavítat na některé, nebo všechny obřady.          
Konkrétní programy bohoslužeb a událostí naleznete na vývěsce u kostela          
nebo také na internetu: 
WEB: http://farnost-hejnice-raspenava.netstranky.cz/ 
FACEBOOK: http://www.facebook.com/Raspenava 
Ing. Rostislav Dvořák  
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                 Úhrady místních poplatků 

Upozorňujeme občany, že vždy do 31. března aktuálního roku, musí být            
uhrazeny místní poplatky, a to poplatek ze psů (na celý rok) a poplatek za              
svoz TKO na 1. pololetí (2. pololetí do 31. července aktuálního roku). Výše             
poplatků: 350,-- Kč za svoz TKO za osobu a rok a 50,-- Kč za prvního psa.                
Při neuhrazení poplatků může být dle obecně závazné vyhlášky poplatek          
navýšen až trojnásobně. 

V případě platby poplatků na účet je č. ú. 19-86121574/0600 a variabilní             
symbol zůstává nezměněn - informaci o VS získáte na čísle 482 360 441             
(TKO), 482 360 445 (poplatek ze psa). Složenky se zasílají pouze dlužníkům            
po termínu splatnosti poplatků. 
Městský úřad Raspenava 

                     Novoroční vycházka 2020 
Jako každý rok i letos jsme se 1.1. 2020 v 11:00 sešli na mostě u                

benzinové stanice, abychom se vydali na již 38. novoroční výlet.  

Sešlo se nás 27 a vyrazili jsme ulicí Nábřeží, Luční, kolem rybníka Netík a               
penzionu Hubert až do našeho každoročního cíle restaurace "U Tetřeva" ve           
Ferdinandově, kde jsme si pochutnali na výborném obědě. Počasí nám          
přálo, bylo slunečno, + 5 stupňů a bez sněhu. S pocitem pěkně prožitého             
dne jsme se navraceli domů. 
Výbor KČT Raspenava 
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